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شب صنعت چاپ
او تأکید کرد: این صنعت  بسیار 
 رقابتی اســت. حتما نیاز داریم 
که با حداقل قیمت و بیشترین 
را  محصولاتی  بتوانیم  کیفیت 
ارائه کنیم که سایر صنایع هم از آن  بهره مند 
شوند و بتوانند با سایر محصولات داخلی و 

خارجی، رقابت خود را دنبال کنند.
معاون صنایــع عمومی وزارت صمت 
اظهــار کرد: هــزارو   ۴۹۳ واحــد صنعتی 
تولیدی بزرگ و ۱۵ هزار و ۴۰۰ واحد صنفی 
در سراســر کشور، رســالت مهم صنعت 
چــاپ را دنبال می کننــد. رویکردهایی که 
در سال های اخیر دنبال شده، رویکرد نگاه 
صنعتی به مقوله چاپ و مقوله قالب های 
صنعتی بوده است که در مجموعه ها ارائه 
شده  و مقوله بسیار وسیع و عظیمی است.

حاشیه نگاری
در آغــاز برنامــه و همــان زمــان که 
مجید رضا اســماعیل زاده روی ســن رفته 
بــود و داشــت با شــیوه  مخصــوص به 
خودش به برخی سیاســت ها در برگزاری 
مراســم های برج میلاد انتقاد می کرد، ذکر 
مطلبــی در لابه لای ســخنانش که جنبه 
غیررسمی داشت، توجه بسیاری را به خود 
جلب کرد. اسماعیل زاده می گفت: من در 
دوره های قبل وقتی بالای ســن می آمدم، 
کــراوات می  زدم، امــا ایــن دوره می بینید 
که از ایــن عنصر اضافــی در لباس ایرانی 
اســتفاده نکردم. قبل از برگزاری مراســم 
بــرای هماهنگی هایی خدمــت برخی از 
آقایان رســیدم. آنها گفتند میهمان ها چه 
کسانی هستند و ســخنرانان چه کسانی؟ 
من هم توضیحاتــی کلــی دادم، اما آنها 
می گفتند: ســخنرانان و هرکسی که بالای 
ســن می رود نبایــد کراوات بزنــد. من هم 
خدمت شان عرض کردم: یکی از سخنرانان 
من هستم که رعایت خواهم کرد، اما یکی 
از سخنران ها آقای وزیر است که نمی دانم 
رعایت می کند یا نه. برنامه تمام شده است. 
پیرمردی از کارگــران یکی از چاپخانه ها را 
بیرون برج میلاد ملاقات می کنم. پر از حرف 
اســت. کلی گلایــه دارد از صنعت چاپ، 
مســئولان صنعت چاپ در وزارت ارشــاد 
و اینکــه بعد از ۴۰ ســال کار مجوزی به او 
داده  اند برای راه اندازی چاپخانه اما او پولی 
نداشــته و هیچ کس هم برای تسهیلات به 
او کمکی نکرده است. یکی یکی آنها را نام 
می برد و درباره اقداماتی که انجام داده اند 
حرف می زد. از او خداحافظی می کنم و این 
سؤال در ذهنم می چرخد که مگر یک آدم 
باید چه چیزی داشــته باشد که بتواند بعد 
از چهار دهه کار در یک زمینه، شــرایط این 
را داشته باشد که در همان زمینه صاحب 
دفتر و دســتکی شود؛ آن هم آدمی که یک 
پرونــده زیر بغلش بــود از کارهایی که در 

صنعت چاپ انجام داده است.

عارف: هنر ما بستن راه نیست
او اظهار کرد: آمایش سرزمینی 
راهبرد دولــت و برنامه هفتم 
توســعه اســت. کشــور فقط 
تهــران یا هشــت کلان شــهر 
نیســت، بلکه همه مناطق کشــور است و 
همه مردم حق رشــد و توسعه دارند. این 
مسئله در بخش فرهنگی باید مدنظر باشد. 
وی تأکید کرد: جوان گرایی شعار نیست. باید 
جوانان را آماده پذیرش مســئولیت کنیم، 
چــون جوان گرایی با جوان ســوزی تفاوت 
دارد. بایــد جوانان را بــه کار بگیریم. وزیر 
فرهنگ جوان گرایی و اســتفاده از زنان در 
پست های میانی و بالا را دنبال کند. تاکنون 
از ظرفیت زنان تحصیل کرده بهره نبرده ایم 
و مشــکل پیدا کرده ایم. عملکــرد وزیر راه 
که خانم است در همین مدت انصافا فوق 
تصور بود. شــعار ما شایسته سالاری است 
ولــی باید تبعیض مثبــت بگذاریم تا زنان 
بخشــی از مســئولیت های مدیریتی را بر 

عهده بگیرند.
معاون اول رئیس جمهــور ادامه داد: 
موانــع و گره هایــی برای اهــل قلم و هنر 
ایجــاد کرده ایم. هرکســی از هنرمندان به 
دلیلــی از کشــور رفته اند، از حضــور آنها 
در کشــور اســتقبال می کنیم. اینجا کشور 
آنهاست. حذف و محدودیت های سلیقگی 
را از فعالیت اهل فرهنگ و هنر و رســانه 
کنــار بگذاریم. وی همچنیــن گفت: ما به 
رســانه های جدی و تأثیرگذار نیــاز داریم. 
رسانه ها باید چالشــی عمل کنند ولی این 
با به حاشیه راندن مســئولان فرق می کند. 
رسانه ها مســئولان را به حواشی نکشانند، 
بلکه در مسیر رســالت خود گام بردارند و 
وزارت فرهنگ هم در راستای حل مشکلات 

رسانه ها گام های بلندتری بردارند.

 کمتر از دو هفته به آغاز سال تحصیلی جدید باقی مانده است و همچنان 
مســائل مرتبط با کودکان بازمانده از تحصیــل، یکی از دغدغه های جدی 
فعالان و متخصصان اجتماعی تلقی می شــود. این در حالی اســت که از سویی 
مطابق اصل ســی ام قانون اساسی «دولت موظف است وسایل آموزش وپرورش 
رایگان را برای همه ملت تا پایان دوره متوســطه فراهم کند» و از سوی دیگر، در 
کنار مجموعه قوانین و برنامه هایی چون برنامه ریشه کنی بی سوادی در جمهوری 
اســلامی ایران و قانون برنامه پنج ساله هفتم توسعه کشور، تأکید اصلی تمامی 
برنامه های حوزه آسیب  های اجتماعی بر «پیشگیری» است. مفهومی که اگرچه 
در بیشتر مجامع علمی و محافل اجرائی به کرات از آن یاد می شود، اما در اغلب 
سیاســت ها و برنامه های موجود اثری از رویکردهای پیشگیرانه دیده نمی شود و 
نتیجه آن، آمار بالای آســیب دیدگان اجتماعی اســت که در سال های گذشته، در 

گوشه ای از این سرزمین و در میانه تحصیل، مدرسه را بدرود گفته اند.
کودکان بازمانده از تحصیل نه تنها یکی از چالش های اصلی نظام آموزش وپرورش 
در ایران تلقی می شــوند، بلکه بــه نوعی قطع ارتباط کودک با محیط مدرســه 
به  عنوان دروازه ای برای ورود به انواع آســیب های اجتماعی به شــمار می رود. 
مطابــق گــزارش مرکــز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی، اســتان های 
سیستان وبلوچستان، خراسان رضوی، خوزستان، آذربایجان غربی، تهران و کرمان 
با بیشــترین تعداد کودکان بازمانده از تحصیل در سال های اخیر روبه رو بوده اند و 

متأسفانه این روند رو به افزایش است.
اگرچــه کودکان بازمانده از تحصیل را می توان محصول عوامل متعدد و متنوعی 
مانند فقر اقتصادی، فقر فرهنگی، عدم مناسب ســازی فضاهای آموزشــی برای 
کودکان دارای معلولیت و با نیازهای خاص، اشــتغال به کار کودک، بدسرپرستی 
یا بی سرپرستی کودک، دوری مدرسه از محل زندگی، نداشتن شناسنامه، هنجارها 
و الگوهای فرهنگی مرتبط با جنسیت و... دانست، اما انتظار می رفت به پشتوانه 
قوانیــن موجود و با تصویب قانون حمایت از اطفال و نوجوانان در ســال ۱۳۹۹، 

شاهد وضعیت بهتری در فرایند تحصیل کودکان باشیم.
این قانون، ســازمان ثبت احوال کشــور را موظف کرده اســت با همکاری ســایر 
نهادهای مربوطه و با درنظرگرفتن اقامتگاه اشــخاص، حداقل ســه ماه پیش از 
آغاز ســال تحصیلی جدید، اسامی و نشانی اطفال و نوجوانان ایرانی و غیر ایرانی 
را که به ســن قانونی رسیده اند، به تفکیک مناطق به آموزش وپرورش اعلام کند. 
همچنین مطابق این قانون، وزارت آموزش وپرورش مکلف بوده اســت تا نسبت 
به اعلام موارد عدم ثبت نام و موارد مشــکوک به ترک تحصیل اطفال و نوجوانان 
تا پایان دوره متوســطه به ســازمان بهزیستی کشــور یا دفتر حمایت از اطفال و 
نوجوانــان قوه قضائیه و اطمینان از انجام اقدامات لازم برای ثبت نام و پوشــش 

تحصیلی کامل اطفال و نوجوانان موضوع این قانون، اقدام کند.
این فرایند می توانســت با ماده دیگری از این قانون که سازمان بهزیستی کشور را 
مکلف به استفاده از مددکاران اجتماعی در قالب فوریت های خدمات اجتماعی 
با همکاری شــهرداری، دهیاری و نیروی انتظامی و در راستای شناسایی، پذیرش، 
حمایت، نگهداری و توانمندســازی اطفال و نوجوانــان موضوع این قانون کرده 
اســت، تجمیع و موجب کاهش تعداد کــودکان بازمانده از تحصیل شــود. اما 
متأسفانه رشــد چشمگیر کودکان بازمانده از تحصیل نشــانگر عدم کارکرد مؤثر 

دستگاه ها در اجرای قوانین و برنامه هاست.
به نظر می رســد اهتمام جدی دولت به اتخاذ رویکردهای پیشــگیرانه و اهتمام 
به اجرای قوانین و برنامه های مصوب، در کنار نظارت جدی دســتگاه قضائی بر 
حسن اجرای اقدامات مورد انتظار می تواند نویدبخش روزهایی بهتر برای کودکان 
این مرزوبوم باشــد. اقداماتی که می تواند با اتخاذ سیاست ها و رویکردهای ذیل 
تکمیل و ضمن حل مســائل موجود، منجر به بازگشــت همه کودکان به فضای 

مدرسه شود.
• پیوند و همکاری مستمر آموزش وپرورش، سازمان بهزیستی کشور، کمیته امداد، 
سازمان امور اجتماعی کشور، سازمان های حمایتی عمومی و غیردولتی، معتمدان 

و خیران محلی به منظور شناسایی، حل مسائل و بازگرداندن کودکان به مدارس
• اتخــاذ رویکرد خانواده محور در فرایند ریشــه کنی فقر و بازگشــت کودکان به 

مدرسه
• تأمیــن منابع دولتی بــه منظور اســتقرار حداقل یک نفر مــددکار اجتماعی/ 

روان شناس در تمامی مدارس کشور
• اتخاذ رویکرد مدرسه محور با محوریت مدیران مدارس و مددکاران اجتماعی

• یکپارچه کــردن بانک های اطلاعاتی ســازمان های ذی ربط و وحدت فرماندهی 
و اجرائی تمامی دســتگاه ها به منظور پوشش کامل تحصیل کودکان در سراسر 

کشور
• ارائه بســته های حمایتی-معیشتی مشروط به خانواده های کودکان بازمانده از 
تحصیل با تأکید بر مشــارکت فعال خانواده در فرایند آموزش و ارتقای ســلامت 

کودک
• مناسب ســازی مدارس و تأمین تجهیزات مورد نیاز کودکان دارای معلولیت با 
بهره گیری از ظرفیت های تمامی سازمان های عمومی، دولتی، غیردولتی و خیرین 

مدرسه ساز.

مهر: رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران با اشاره به 
ضرورت ایمن ســازی تهران، گفت: انتقال پایتخــت نیاز به ارزیابی های 
کارشناسی دقیق دارد. علی نصیری، رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
شــهر تهران، درباره موضوع انتقال پایتخت گفت: همان طور که رئیس جمهور 
همــواره تأکید دارند، برای انجــام هر اقدامی باید ارزیابی های کارشناســی به 

صورت دقیق انجام گیرد تا نتایج مطلوب از انجام آن فعالیت حاصل شود.
او افزود: در مطالعات کارشناســی درباره موضوع انتقــال پایتخت باید به دو 
ســؤال اساسی پاسخ داده شــود؛ اول اینکه انتقال پایتخت انجام شود یا خیر؟ 
و دوم اینکه انتقال پایتخت به کجا باشــد؟ رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران با اشــاره به اینکه ما از ورود سیاست گذاران ارشد به حوزه 
مســائل کلان پایتخت استقبال می کنیم، گفت: ان شاءاالله این مسئله مقدمه ای 
برای رفع مشــکلات قدیمی و زیربنایی تهران باشــد. نصیری با اشاره به اینکه 
مطالعات مفصلی در ســال های گذشــته و در دولت های پیشین درباره انتقال 
پایتخت انجام شــده و نظرات کارشناسی متعددی در این زمینه موجود است، 
گفت: به هر حال اگر نتایج کارشناســی های جدید هم مبنی بر انتقال پایتخت 
باشــد، انجام این موضوع زمان بر خواهــد بود و تهران در این فاصله باید ایمن 
شــود و دولت، مجلس و همه ارکان نظام لازم اســت برای ایمن سازی هرچه 

بیشتر پایتخت و ارتقای تاب آوری آن اقدام کنند.

کارکنان سازمان بهشت زهرا، از  جمله تطهیرکنندگان این سازمان، در اعتراض به مسائل رفاهی و صنفی تجمع کردند
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 نورا حســینی:  زندگی با مرگ آسان نیســت؛ از زمانی که لباس کار 
بر تن می کنند تا زمانی که ســاعت پایان کار اعلام می شود.  آخرین 
گزارشــی که از وضعیت بهداشــت روانی و رضایت مندی شغلی 
کارکنان ســازمان بهشت زهرا در سال ۸۲ منتشر شده، نشان می داد 
یک  چهارم کارکنان این سازمان نیازمند دریافت خدمات روان پزشکی 
هستند. احمد مسجدجامعی زمانی که ریاست شورای شهر چهارم 
را بر عهده داشت، در یکی از تهران گردی هایش به بهشت زهرا رفت 
و در توصیف ســختی کار تظهیرکنندگان گفت:  کار غسالان سخت 
و دشــوار اســت و اجر معنوی فراوانی دارد. طبق گفته پرسنل این 
محل، در یک روز ۷۰۰ انگشت بریده از بیمارستان ها به اینجا منتقل 
شده که پس از تفکیک جنسیتی، هر کدام از آن انگشت ها جداگانه 
غســل داده و به خاک سپرده شده است. بحث سختی کار و امنیت 
شــغلی این افراد، دغدغه اصلی بود که قرار شــد در اولویت کارها 
قرار داده و پیگیر آن باشیم. در این دوره از مدیریت شهری وعده های 

بسیاری به کارکنان این سازمان داده شد، اما تعداد کمی از این 
وعده ها رنگ حقیقت به خود گرفت. تا آنجا که ساعت ۱۰:۳۰ 
روز دوشنبه ۱۹ شهریور،  کارکنان ناراضی و خسته از وعده های 
مدیران ســازمان بهشــت زهرا، از  جملــه تطهیرکنندگان این 
سازمان که مسئولیت شست وشوی اموات را بر عهده دارند، در 
سالن عروجیان تجمع کردند.خبرگزاری تسنیم گزارش داد که 
در این ســاعت شست وشوی اموات متوقف شده است. تسنیم 
دلیل این تجمع را عدم ارائه تسهیلات رفاهی از سوی بهشت 
زهرا(س) عنوان کرده است. جواد تاجیک، مدیرعامل سازمان 
بهشــت زهرا، درباره جزئیات اعتراض ها به رسانه گفته است:  
مبلغی به  عنوان رفاهی تابستانی باید به کارکنان بهشت زهرا 

پرداخت می شــد که بدون مجوز شــهرداری قانونی نبود و مجوز 
پرداخــت را از شــهرداری گرفتیم و این مبلغ بــه کارکنان پرداخت 
می شود. خدمات رســانی به مردم متوقف نشده بود، زیرا ما دو نوع 
کارمند در شــهرداری داریم: کارکنان شرکتی و رسمی که این مبلغ 
به کارکنان شرکتی تعلق نمی گرفت و آنها مشغول خدمات رسانی 
بودند. به گفته تاجیک، به گلایه های کارکنان رسیدگی شد و مشکل 
معترضان حل شد. سایت روابط عمومی شــهرداری تهران هم در 
خبری نوشــته که پس از اعتراض برخی از کارکنان سازمان بهشت 
زهرا، معاون عروجیان این ســازمان در جمع کارکنان حاضر شــد. 
کارکنــان این مجموعه پــس از حضور معاون عروجیــان، به بیان 
خواسته های خود پرداختند. معاون عروجیان سازمان بهشت زهرا 
پس از استماع خواسته های کارکنان این مجموعه، دستورهای لازم 
را برای رفع مشــکلات کارکنان صادر کرد و انجام خدمات رسانی در 
مجموعه بهشــت زهرا عادی اســت و اخبار منتشرشده در فضای 
مجازی تناسبی با روند خدمات دهی در حال حاضر در این مجموعه 

ندارد. این در حالی بود که یکی از کارکنان قدیمی بهشت زهرا گفت: 
ســه روز بود که کارکنان قصد تجمع و اعتراض داشــتند که هر بار 
وعده ای داده می شــد، اما وعده ها محقق نمی شد. این تجمع فقط 
اعتراض به عدم پرداخت رفاهیت تابستانه، که مبلغ آن هم کاهش 
پیدا کرده بود ، نبود، بلکه اعتراض به وعده های بی شمار مدیرعامل در 
مورد رفاه کارکنان این سازمان بود که هیچ کدام محقق نشده است. 
این کارمند قدیمی مدعی شــد که تاجیک در مدتی که مدیریت این 
مجموعه را بر عهده گرفته، تاکنون در میان کارکنان عروجیان حاضر 
نشــده و در این تجمع نیز نماینده خود را فرستاد. هرچند  در یکی از 
اخبار منتشر شده روز گذشته اعلام شد تاجیک به میان تطهیر کنندگان 
رفته و در جریان گلایه های آنها قرار گرفته است، اما به گفته کارکنان 
بهشت  زهرا، مدیران سابق بهشت زهرا دیدارهای مستقیم زیادی با 
کارکنان و تطهیرکنندگان بهشت زهرا داشتند و در این دوره برخی از 
رفاهیت مانند سفر به مشهد یا قشم قطع شده است. به گفته او، در 

این تجمع حدود ۱۰۰ کارمند از  جمله ۵۰ تطهیرکننده حضور داشتند 
و روند خدمات رسانی به مردم کند شد؛  تا جایی که صدای اعتراض 
شهروندان هم بلند شد و آنها خواستار رسیدگی به مطالبات کارکنان 
بهشت زهرا شدند. یکی از مراجعه کنندگان به مجموعه عروجیان 
هــم می گوید: بخش پذیرش فعالیت های خود را متوقف کرده بود 
و باعث نارضایتی مردم شــده بود. ناصر امانی، رئیس کمیته منابع 
انسانی اسلامی شهر تهران، در واکنش به گلایه های کارکنان بهشت 
زهرا می گوید :  اعتراض کارکنان بهشــت زهرا به اعضای شــورا هم 
منعکس شــده بود و پیام های زیادی از ســوی کارکنان این سازمان 
برای ما ارسال شده اســت. او یادآوری می کند: در روزهای نخست 
شورای ششم، به شهرداری تأکید کردم که دو سازمان در شهرداری 
مأموریت های ســخت و زیان آوری دارند و باید مســائل حقوقی و 
رفاهی آنها در اولویت قرار گیرد؛ نخست سازمان آتش نشانی و دوم 
بهشــت زهرا. در این مدت ســازمان بهشت زهرا موضوع مسکن یا 
ترمیــم حقوق کارکنان را دنبال کرده اســت، امــا رفاهیت  کارکنان 

بهشت زهرا که فعالیت سختی دارند و آسیب های جسمی و روانی 
زیادی هم دربر دارد،  در دستور کار قرار نگرفته بود و با وجود آنکه در 
روزهای پایانی تابستان هستیم، هنوز رفاهی تابستان پرداخت نشده 
و موضوع مســکن آنها هم رها شده است. امانی تأکید می کند: اگر 
مشکلات معیشتی و رفاهی کارکنان حل نشود، شورا ورود کرده و به 
شــهرداری تذکر خواهد داد. امانی در سال ۱۴۰۱ بازدیدی از سازمان 
بهشت زهرا داشت. او در گزارشی که در صحن شورای شهر تهران 
ارائه کرد، به فشــار و آسیب های جســمانی و روانی که به کارکنان 
بخش تطهیر وارد می شــود، اشاره کرده بود. به گفته رئیس کمیته 
تشکیلات و منابع انسانی، در حال حاضر بیشتر کارکنان این بخش از 
درد مفصل در ناحیه گردن، شــانه، کمر و زانــو رنج می برند که در 
مورد خانم های با ســن بالای ۵۰ سال و ۱۵ سال سابقه کار مستمر 
در این بخش، نمود بیشــتری دارد. در ایــن بخش، خانم بالای ۵۵ 
سال هم مشاهده کرده ایم. کارکنان این بخش نیازمند توجه ویژه ای 
هستند که افزون بر حل مسائل معیشتی و رفاهیتشان نیازمند 
برنامه های مشــاوره ای و مــددکاری اجتماعــی و خانوادگی 
اصولی و مستمر هســتند و همچنین لازم است هر چند وقت 
از محیط کاری خود فاصله بگیرند و مشاهده ها  و خاطره های 
تلخ و آزاردهنده انباشته در ذهن خود را به فراموشی بسپارند. 
به گفته این عضو شــورای شهر تهران، یکی از درخواست های 
اصلی و عمومی کارکنان این بخش، حل مشــکل مسکن آنان 
است که متأسفانه بیشترشان از شهرهای حومه تهران هستند 
و آن گونه که بیان می کردند، کارکنان مشــابه آنان در شهرهای 
اطراف تهران مشــکل مسکن شــان به صورت رایگان توسط 
شــهرداری حل شــده، ولی این عزیزان همچنان مســتأجر و 
خانه به دوش هستند.  اعتراض کارکنان بهشت زهرا بی سابقه نیست؛ 
اعتراض هایی که تاکنون رسانه ای نشده بودند و به دلیل اینکه تأثیری 
بر خدمات رسانی به شهروندان نداشتند، فراگیر هم نشده بودند. یکی 
از تطهیرکنندگان می گوید تاکنون پنج بار نسبت به وضعیت رفاهی 
اعتــراض کرده ایم، اما هر بار فقط وعده به ما داده شــد. اما این تنها 
حاشیه بهشت زهرا در این سال ها نیست. این سازمان در این دوره از 
مدیریت شهری با حاشیه های زیادی همراه بود؛ از برکناری ناگهانی 
مدیرعامل ســابق بهشت زهرا در حالی که او در ســفر کربلا بود، تا 
پیشنهاد بهشت زهراگردی به دانش آموزان. اخذ هزینه نگهداشت 
سالانه قبور برای هر پلاک قبر نیز یکی دیگر از حاشیه هایی بود که این 
پیشنهاد پس از رسانه ای شدن پس گرفته شد و شهرداری منکر این 
پیشــنهاد شد. زاکانی در این زمینه گفته بود: مدیران بهشت زهرا به 
اشتباه در پیش نویس لوایح نوشته بودند که من هم اطلاعی نداشتم. 
وقتی خبر دادند، گفتم حذف کنند؛ چون خلاف قاعده و قانون است 

و سابقه هم نداشته است. 

مددکار اجتماعی و مدیر کل سابق سلامت شهرداری تهران
 زینب نصیری

معاون بهره برداری فولاد مبارکه گفت:  در ســال «جهش تولید با مشارکت مردم» برای نخستین بار 
گرید جدید، اســتراتژیک و بســیار پرکاربرد 42CrMo4 با موفقیت در مجتمع فولاد سبا و شرکت فولاد 
مبارکه تولید و کشــورمان از واردات این محصول نیز بی نیاز شد. غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری 
فولاد مبارکه، اظهار کرد: این گرید یکی از پرکاربردترین گریدهای مورد استفاده در صنایع قطعه سازی و 
 ماشین سازی اســت و به نام تجاری Mo40 شناخته می شود. این فولاد که در گروه فولادهای عملیات 
حرارتی پذیر قرار می گیرد، به  واسطه طیف وسیعی از خواص مکانیکی که با استفاده از عملیات حرارتی 
ایجاد می شود، در قطعات مخصوص انتقال قدرت، ساخت قالب های صنعتی، فنرهای تخت، ابزارآلات 

صنعتی و کشاورزی، سیلندرها و چرخ دنده ها کاربرد دارد.
به گفته ســلیمی، یکی از اســتراتژی های پنج گانه فولاد مبارکه طی حدود ســه سال اخیر استفاده 
حداکثری از ظرفیت های تولید با تمرکز بر تولید محصولات ویژه با ارزش افزوده بالاتر بوده اســت. نکته 
حائز اهمیت در این فرایند این است که فولاد مبارکه با انتقال تجارب خود به سایر تولیدکنندگان داخلی، 
زمینه را برای حرکت آنها به ســمت تولید محصولات تجاری فراهم کرده است. او بر این باور است که 
تحقق این اســتراتژی گامی دیگری در مسیر ارتقای جایگاه فولاد مبارکه بوده است. اگرچه پیش تر این 

محصول در جهان تولید شده، اما به  دلیل تحریم ها امکان 
واردات آن  فراهم نبوده است.

معاون بهره برداری فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: امروز با 
چنین رویکردی، محصول جدید 42CrMo4 که در صنعت 
بسیار پرکاربرد اســت، در فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا 
تولید شده که شایسته است از زحمات همکاران در مجتمع 
فولاد سبا و شرکت فولاد مبارکه به خاطر همه تلاش هایی 
که برای تحقق اهداف شرکت و توسعه و سربلندی صنعت 
فولاد کشــور متحمل می شــوند، تشــکر و قدردانی کنیم. 
علیرضا مولوی زاده، مدیر متالورژی و روش های تولید فولاد 
مبارکه، در این باره اظهار کرد: در راســتای هدف استراتژیک 
توســعه محصولات جدید در فولاد مبارکه، گرید عملیات 

حرارتی پذیر 42CrMo4 طراحی و تولید شد. گرید فوق مصارف گسترده ای در صنایع به ویژه قطعه سازی 
و ماشین آلات دارد. در این فرایند، پس از طراحی آنالیز مناسب شیمیایی و تعیین پارامترهای دمایی نورد 
گرم در واحد متالورژی و روش های تولید در فولادســازی، ذوب ریزی و ریخته گری این گرید انجام و پس 
از کنترل های لازم در مرحله تولید و کنترل کیفی، تختال ها به نورد گرم ارســال شــد. مدیر متالورژی و 
روش های تولید فولاد مبارکه از همکاری تمامی واحدهای تولید، پشتیبانی و به ویژه نواحی فولادسازی 
و نورد گرم و همچنین از واحد برنامه ریزی فروش، کنترل کیفی و آزمایشگاه که در تمامی مراحل تولید 
این گرید خاص نیز همکاری کردند، تشــکر و قدردانی کرد. بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد 
سبا، نیز در این زمینه اظهار کرد: با توجه به اهداف کلان شرکت، همکاران پرتلاش مجتمع فولاد سبا با 
تدبیر مثال زدنی موفق به تولید کلاف گرم گرید ۴۲CrMo۴ شــدند. این کلاف فولادی برای اولین بار در 
ضخامت های ۶، ۸، ۱۰ و ۱۲ میلی متر تولید شــد. ایــن گرید از جمله فولادهای آلیاژی عملیات حرارتی 
محسوب می شود و از خواص بارز آن می توان به استحکام پیچشی و استحکام خستگی بالای آن اشاره 
کرد. او ادامه داد: در سال های اخیر توسعه سبد محصولات با حمایت مدیریت ارشد سازمان در دستور 
کار قرار گرفته و هم زمان با رشــد کمی و کیفی ســبد محصولات مجتمع فولاد ســبا هم افزوده شده 
اســت. این موفقیت را به کلیه همکاران و ذی نفعان گروه فولاد مبارکه تبریک  می گوییم و امیدواریم با 
تجاری سازی و تولید محصولات استراتژیک  ویژه و با ارزش  افزوده بالا بتوانیم رضایت مشتریان را جلب 

کنیم و کشور را از واردات این گونه محصولات بی نیاز کنیم.
آرش حاجی پور، رئیس برنامه ریزی و متالورژی مجتمع فولاد ســبا، نیز در این زمینه تصریح کرد: با 
 CSP توجه به دانش و مهارت کارکنان مجتمع فولاد سبا و همچنین احاطه آنها بر تکنولوژی خطوط
به  عنوان یکی از جدیدترین تکنولوژی های فولادســازی روز دنیا، استراتژی مجتمع فولاد سبا در حوزه 
توسعه ســبد محصولات، تولید گریدهایی بود که در کشور تولید نشده بود  یا تولید آنها با چالش های 
جــدی همراه بود که از جمله آنها می توان به گریدهای فولادهای زنگ نزن، الکتریکی، دوفازی، کورتن 
و... اشاره کرد. عمده این گریدها شامل گریدهای عملیات حرارتی پذیر، فولادهای فنر، فولادهای مقاوم 
به ســایش، فولادهای زنگ نزن مارتنزیتی و... اســت؛ بنابراین نقشــه راهی در این زمینه تدوین شد که 

تولید این گرید نیز در همین راســتا انجام شد. او ادامه داد: کلاف گرم فولاد 42CrMo4 اولین بار است 
که در مجتمع فولاد ســبا تولید می شــود. با توجه به اینکه بیش از ۹۰ درصــد از مصرف این گرید در 
ضخامت های بیش از هشــت میلی متر است و تاکنون این ابعاد در کشور تولید نشده بود، برنامه ریزی 
بر تولید این ضخامت ها انجام شــد و ضخامت هــای ۱۰،۸ و ۱۲ میلی متر گرید 42CrMo4 برای اولین 
بار در کشــور تولید شــد. مهدی  ناظم الرعایا، رئیس نورد گرم سبا، نیز در این باره گفت: با توجه به اینکه 
یکی از اهداف اصلی مجتمع فولاد سبا افزایش سبد محصولات و در پی آن، افزایش رضایت مشتریان 
اســت، یکی از گریدهای مورد نیاز بازار، 42CrMo4 در برنامه تولید قرار گرفت که در ساخت مخازن و 
قطعات خودرو استفاده می شود. نظر به اینکه استحکام گرم این گرید بالای ۲۰ درصد از گریدهای نرمال 
بیشــتر است، توزیع بار در قفســه های نورد برای جلوگیری از پیچیدگی و توقف آن بسیار حائز اهمیت 
است. حامد صفاری، کارشناس متالورژی و روش های تولید مجتمع فولاد سبا، هم در این زمینه اظهار 
کرد: یکی از پرکاربردترین گریدهای مورد اســتفاده قطعه سازان، گرید 42CrMo4 مطابق با استاندارد 
DIN17200 اســت. این فولاد کــه در گروه فولادهای عملیات حرارتی پذیر قرار می گیرد، به  واســطه 

طیف وســیعی از خواص مکانیکی که می تواند با اســتفاده از عملیات حرارتی ایجاد کند، کاربردهای 
وســیعی پیدا کرده است. رســول رحمانی، تکنسین تولید 
فولادســازی، نیز گفــت: پس از برگزاری جلســات متعدد 
کارشناســی و تهیه دستورالعمل تولید گرید 42CrMo4 با 
تلاش و همت کارکنان شیفت و نظارت کارشناسان مربوطه 
این محصول تولید شد. از تمهیدات ویژه تولید این محصول 
در واحد فولادســازی می تــوان به این موارد  اشــاره کرد: 
۱- تنظیم دمایی خاص این گرید برای ریخته گری، ۲- احیای 
ســرباره و ذوب قبل از افــزودن فروآلیاژهــا و ۳- افزودن 
فروآلیاژهای خاص در زمان و مقدار مورد نیاز برای رسیدن 
به آنالیز مورد نظر. اسماعیل سلیمیان، کارشناس فرایند، نیز 
تصریح کرد: در راســتای هدف گذاری شرکت فولاد مبارکه 
نسبت به تکمیل ســبد محصولات، تأمین نیازهای کشور و 
افزایش سود شرکت با تولید گریدهایی با ارزش  افزوده بالا با تشکیل جلسات منظم و برنامه ریزی های 
انجام شده موفق به تولید این گرید شدیم که در صنعت قطعه سازی و ماشین سازی بسیار پرکاربرد است. 
امید است با برنامه ریزی منسجم و کار تیمی فرایند تولید گریدهای جدید بر اساس نیاز بازارهای داخلی 
و خارجی ادامه یابد و در آینده نزدیک موفق به تولید انبوه فولادهای الکتریکی و ســایر گریدهای ویژه 
شــویم. همچنین حامد نوری، کارشناس تولید، دراین  باره ابراز کرد: از سال گذشته در واحد ریخته گری 
تختال نازک، با همــکاری دفتر فنی تولید و حمایت های مدیریت، اقدام به تولید آزمایشــی گریدهای 
پرکربن و ایجاد دانش فنی در تولید این گریدها شده و به خواست خداوند متعال و با تلاش همکاران، 

موفقیت های مهمی در این راستا حاصل شده است.
عبداالله ملکی، تکنســین فرایند هم در این ارتباط گفت: برای تولید گرید 42CrMo4 نیاز به مطالعه 
و طراحــی کلیــه پارامترهای تولید از جملــه پارامترهای خنک کاری، ســرعت و کاهش ضخامت و...
و همچنین جایگزینی آنها در سیستم LEVEL 2 ریخته گری بودیم که با همکاری و همت کلیه همکاران 
موفق به تولید این گرید پرکاربرد فولاد شدیم. محسن حسن زاده، کارشناس فرایند اظهار کرد: نورد گرید 
42CrMo4 با کد اســتاندارد داخلی ۵۹۲۹ برای اولین بار در فولاد ســبا به  صورت آزمایشی با توجه به 

محدودیت های مصرف برق و نیاز به عدم کاهش تولید در شرایط دو ماشین ریخته گری فعال انجام شد. 
دو کلاف ضخامت ۱۰ و دو کلاف ضخامت ۱۲ بدون مشکل کیفیت، تولید شد. علیرضا عطاری، تکنسین 
حمل مواد هم ادامه داد: نکته حائز اهمیت در چنین گریدهایی این اســت که شارژ فروآلیاژهایی مانند 
فروکروم و مولیبدن در ذوب بسیار حساس بوده و با وزن مشخص و دقیق و مرحله به مرحله و بعضا در 
وزن های کم و به  صورت دستی، انجام می شود. در همین راستا، واحد حمل مواد که وظیفه ذخیره سازی 
و ارسال مواد اولیه به فولادسازی و همچنین سرویس و نگهداری تجهیزات نوار نقاله ها را ایفا می کند، 
در چنین گریدهایی بنا بر نیاز فولادسازی، فروآلیاژهای خاص را با وزن های مشخص بسته بندی و ارسال 
می کند. غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه در خاتمه کسب این موفقیت های ارزشمند را 
به همه همکاران فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا و به  طور کلی به خانواده بزرگ صنعت فولاد کشور 

و ذی نفعان تبریک گفت و اظهار امیدواری کرد.

 42CrMo4  تولید موفقیت آمیز کلاف گرم گرید
در فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا

چه کسی باید راه کودکان بازمانده از 
تحصیل را به مدرسه باز کند؟

انتقال پایتخت نیاز به ارزیابی های 
کارشناسی دقیق دارد
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